
   معصومه طاهري
در مصاحبه اي كه اخيراً مهران غفوريان 
با روزنامه صبا داش�ته با گلاي�ه از انتقال 
سريال »همس�ايه ها« از ش�بكه دوم به 
شبكه نسيم گفته بود: »اين مسئله باعث 
تعجب من شده كه چرا ما سريال كمدي 
ايراني را از ش�بكه اي به ش�بكه ديگري 
منتقل مي كنيم و جايگزين آن س�ريالي 
كره اي و وارداتي پخش مي كنيم! به نظر من 
اين عملكرد جاي سؤال دارد. ما در مقابل 
اين تصميم مديريت�ي مقاومتي نكرديم 
و شبكه پخش س�ريال را تغيير داديم و 
با انرژي خوبي همواره براي س�اخت آن 
ت�لاش مي كنيم. ام�ا وقت�ي به جاي يك 
سريال ايراني محصولي كره اي كه مردم 
هم حتي ب�ا آن ارتباط برق�رار نمي كنند 
پخش مي شود واقعاً ناراحت كننده است.«

 سخنان غفوريان به عنوان بازيگر و كارگردان 
كميك كش��ورمان  تا ح��دودي قابل قبول 
اس��ت؛ چراكه بايد در زمينه توليدات بومي 
در تلويزيون توجه بيشتري مبذول داشت، 
زيرا تلويزيون به دليل برخورداري از امتياز 
فراگيري برنامه هاي آن برمخاطب تأثيرگذار 
است و در طول زمان مي تواند فرهنگ ساز 
نيز باشد؛ چنانچه پخش مداوم مجموعه هاي 
كره اي در ژانرهاي مختلف، باعث شده تا گاه 

اين جزيره كوچك ب��راي عوام در قالب يك 
امپراتوري بزرگ و مهم هم تصور شود حتي 
بعضاً نس��بت به كاراكترهاي س��ريال هاي 

كره اي همذات پنداري نيز داشته باشند. 
اين را به ويژه درميان نوجوانان بهتر و بيشتر 
مي توان ديد و لمس كرد؛ وقتي دانش آموزان 
مدارس با شخصيت هاي رومانتيك كره اي 
مأنوس هس��تند و اس��م و عكس هاي آنها 
را هم��راه دارند خود نش��ان از تأثيرگذاري 
فرهنگ��ي و هويتي اين مجموعه هاس��ت. 
اما جداي از اين مس��ئله كه تأييدي هم بر 
بخش��ي از گلايه هاي مهران غفوريان است 
بايد گفت وقتي مجموعه هاي كميك ايراني 
عمدتاً آبكي و بدون خط س��ير مش��خصي 
هس��تند مس��لماً خود به خود دچار ريزش 
مخاطب  مي شوند و بيننده ترجيح مي دهد با 
مجموعه غيرايراني ارتباط برقرار كند چون 
نياز و سليقه مخاطب را شناخته اند و نبض 
آن را در دست گرفته اند تا اين كه براي ديدن 
سريالي به اصطلاح طنز داخلي كه جذابيت و 

محتوايي ندارد وقت بگذارد. 
  سلايق مردم تفاوت كرده است

 مهران غفوريان تجربه خوب��ي در طنازي 
دارد؛ چه آن كه مجموع��ه چهارگانه »زير 
آسمان شهر« در زمان خود جالب و ديدني 
بود؛ هم موضوع تاز ه اي داشت و هم تنوع و 

تعدد شبكه ها و برنامه هاي امروز تلويزيون 
را نداشتيم به همين خاطر توانسته بود در 
سال 1380 بين مخاطبان جايگاه نسبتاً قابل 
قبولي پيدا كند و از جمله عوامل موفقيت 
آن هم پرداختن به مسائل روز و تأثيرپذيري 
از خواس��ته هاي مخاطب بود. ام��ا امروز ما 
در دهه 90 هس��تيم موضوعات و مس��ائل 
جامعه به نسبت آن زمان بسيار فرق كرده 
از طرفي سلايق و خواس��ته هاي مردم نيز 
عميق تر و متفاوت تر از قبل شده براي همين 
كار كميك هم بايد به نسبت قبل كيفيت 
و محتواي بهتري داش��ته باش��د تا قدرت 
جذب مخاطب را داش��ته باش��د. مجموعه 
»همسايه ها« با بازي و كارگرداني غفوريان  
جذابيتي ن��دارد چون ب��ا المان های امروز 
همخوان نيست. هيچ محتوا و حرفي براي 
گفتن در آن نيست. شوخي ها و موضوعات 
پيش پاافتاده و بي ارزشي سوژه شده اند كه 
توانايي جذب بيننده را ندارند؛ بيننده اي كه 
خود در ميان رسانه هاي مختلف حق انتخاب 
دارد در ضمن مشكل پسند و سختگير است. 
مطمئناً مس��ئولان ش��بكه ها هم با توجه 
به خواسته هاي مردم نس��بت به انتقال يا 
ادامه داش��تن يك مجموعه تصميم گيري 
مي كنند چه آن كه در دوره رقابت شبكه هاي 
داخلي و خارجي ديگر پخش هر  برنامه اي 

در شبكه ها و در هر ساعتي معقول و منطقي 
نيست؛ از سويي ديگر سريال »همسايه ها« 
در س��اعت نس��بتاً خوبي پخش مي شود و 
مس��ئولان تلويزيون هم تقريباً زمانبندي 
مناسبي را براي ديدن برنامه هاي تلويزيون 
از ش��بكه هاي مختلف ايج��اد كرده اند؛ به 
شكلي كه اگر كسي س��ريال بين حرفه اي 
باشد بعد از ديدن سريال مورد نظر خود در 
شبكه  ديگر مي داند س��ريال جديد شبكه 
ديگر ش��روع مي ش��ود. اما كم��دي ايراني 
»همسايه ها« با فاكتورهاي امروزي طنز و 
سلايق تكامل يافته مردم همخواني ندارد. 
غفوريان بايد مراقب باش��د تا سرنوش��ت 
مهدي مظلوم��ي كه در طن��ز حرفي براي 
رقابت با سريال س��ازان توان��اي اين عرصه 
نداشت گريبانگير او نشود. مهران غفوريان 
بيشتر يك بازيگر كمدي موفق و توانا است 
تا كارگردان؛ البته اگر اش��خاصي همچون 
مهران مديري از وي خوب بازي بگيرند او 
براي مردم محبوبيت بيشتر و ماندگارتري 
خواهد داش��ت تا آنكه خود به تنهايي وارد 
آزمون و خطايي شود كه بعد از تجربه »زير 

آسمان شهر« سير نزولي داشته است. 
   لودگی و شوخی های بی معنی

غفوريان قبل از آن كه گلايه كند بهتر است 
كمي بيشتر تأمل داشته باشد و با مخاطبان 
مرتبط شود چراكه اگر مي خواهيم رقابت 
داشته باشيم و ديده شويم بايد كيفيت و 
محتوا را بالا برد. تجربه نش��ان داده است 
حضور بازيگران سرشناس و شناخته شده 
در يك مجموعه ضام��ن كيفيت و جذب 
مخاطب آن نيست همان گونه كه بازيگران 
اخراجي ه��ا را با همان ت��م اخراجي ها در 
فيلم ها و سريال هاي مختلف شركت دادند 
اما نتوانس��تند قدرت بيان و فيلم س��ازي 
كارگردان ت��ازه كاري همچون ده نمكي را 

به دست بياورند. 
»همسايه ها« از جمله مجموعه هايي است 
كه بعد از مدتي هيچ كس نه چيزي از آن 
به ياد خواه��د آورد و نه حتي قدرت آن را 
دارد تا يك بازيگر جديد به دنياي سينما و 
تلويزيون معرفي كند. متأسفانه مجموعه به 
قول غفوريان كمدي ايراني »همسايه ها« 
تركيبي است از بازيگران مشهور همراه با 
لودگي و شوخي هاي بي مغز و سطحي كه 
روي ريل طنزهاي ابتداي دهه 80 در حال 
حركتند و متناسب با مشخصه ها و نيازهاي 

طنز امروز نيست.
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»همسایه ها« هر چه باشد طنز نيست
نقدي بر آخرين ساخته مهران غفوريان

سه هفته است برنامه »ثريا« در پي روشنگري 
درخصوص برخي اقدامات وزارت بهداش�ت 
در ۲۵ آذر ۹۵ و عصبانيت وزير روي آنتن زنده  
در ش�رف تعطيلي اجباري قرار گرفته است. 
رهبر معظم انقلاب س��ه ماه قبل در تاريخ 28 
مهرماه 95 در ديدار با نخبگان نسبت به تعطيلي 
صنعت هوافضا، ماهواره و هسته اي ابراز نگراني 

كردند و فرمودند:
»يك نكته  ديگر اين اس��ت كه گزارش هايي به 
من مي رس��د كه بعضي از طرح ه��اي كلان در 
موضوعات تحقيقاتي مهم مثل هوافضا، ماهواره و 
امثال اينها، دچار توقّف يا لنگي است؛ اين من را 
نگران مي كند، اين را مي خواهم اينجا بگويم كه 
مطالبه  عمومي باشد، من از مسئولان امر به طور 
جدي درخواست مي كنم به اين مسائل بپردازند. 
اين طرح ها، طرح هاي بسيار مهمي است؛ حتي 
بعضي از طرح هاي تحقيقات��ي مربوط به انرژي 
هسته اي همين طور ]است [. اينها نبايستي مطلقاً 
توقّف پيدا كند؛ نبايد تعطيل يا نيمه تعطيل باشد 
كه مي گويند بعضي از اينها نيمه تعطيل است يا 

بعضي مُشرف به تعطيل است«. 
روز گذشته قائم مقام سازمان صدا و سيما، سيد 
رمضان علي موس��وي مقدم درباره عدم پخش 
برنام��ه تلويزيوني »ثري��ا« و فش��ارهايي كه به 
سازندگان اين برنامه مي آيد، گفت: »اين سؤال را 
بايد از آقاي ميرباقري، معاون سيما بپرسيد.«، وي 
ادامه داد: »فقط يك سري تغييرات بايد در برنامه 
اعمال شود«. از س��وي ديگر رئيس كميسيون 
فرهنگي مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه 

به ثريا گفته اند »اگر مي خواهي تعطيل نشوي از 
اين پس فقط بايد برنامه علمي پخش كني« ادامه 
داد: »از طرفي چند ماهي است عوامل اين برنامه 
در تنگناي مالي شديد هم قرار گرفته اند؛ تا آنجا 
كه بيش از سه ماه است كه بچه هاي ثريا حقوق 
نگرفته اند، برنامه زنده شان هم يكي در ميان و در 

ساعات نيمه شب پخش مي شود«. 
مش��كلات مالي و اجرايي ش��ديد برنامه ثريا در 
حالي است كه »جذب و حفظ و تربيت نيروهاي 
انقلابي و كارآمد« در حكم انتصاب رئيس سازمان 
صدا و سيما مورد تأكيد رهبر انقلاب قرار گرفته و 
معظم له در سه نوبت عوامل اين برنامه را مورد تفقد 
و تشويق قرار داده اند، كه امري بي سابقه به شمار 
مي رود. اين برنامه روز گذش��ته نيز براي سومين 
هفته متوال��ي روي آنتن نرفت. اي��ن بي نظمي، 
نگراني ها درخصوص ان��گاره »تعطيلي اجباري« 
اين برنامه را ميان صاحب نظران و اصحاب رسانه 
تشديد كرده است. با توجه به پيشتاز بودن »ثريا« 
در عرصه روشنگري انقلابي، تعطيلي اين برنامه به 
زمينگير شدن طيف وسيعي از برنامه سازان انقلابي 
خواهد انجاميد و اين پيام را براي سايرين مخابره 
مي كند كه »از اين پس هر برنامه اي اگر مي خواهد 
تعطيل نشود، فقط بايد برنامه علمي پخش كند«. 
عصباني��ت، پرخاش و تهاج��م تأمل برانگيز وزير 
بهداشت در برنامه زنده مورخ 25 آذر 95، مي تواند 
شدت تهاجم هاي پشت پرده را روشن كند. با وجود 
عنايات ويژه رهبري معظم انقلاب به برنامه ثريا 
انفعال مديران رسانه ملي در برابر فشارهاي دولتي 

عجيب به نظر مي رسد.

فشار دولتي بر رسانه ملي براي »تعطيلي ثريا«

 اگر مي خواهي تعطيل نشوي
فقط بايد برنامه علمي پخش كني!

88498436سرويس فرهنگي

    صابر الله داديان
محمد حيدري، دبير س��ي و پنجمين جشنواره 
فيلم فجر در گفت وگو با عل��ي ضيا درباره آخرين 
تصميمات در خصوص فيلم تازه كيانوش عياري 
گفته است كه به احتمال زياد فيلم را در جشنواره به 
نمايش خواهند گذاشت و جالب تر اينكه تصميمات 
بعدي را با توجه به واكنش رسانه ها در رابطه با فيلم 

به پس از اكرانش در جشنواره موكول كرده اند!
حال بيان چند نكته در اين باب ضرورت مي يابد 
تا مشخص شود برگزار كنندگان جشنواره فجر به 
رغم اينكه از شجاعت و صراحت در تصميم گيري 
غافل ش��ده اند، از پذيرفتن مس��ئوليت و قبول 
عواقبش نيز سر باز زده و آگاهانه توپ را به زمين 
رسانه ها انداخته اند كه عملأ كاري غير منصفانه 
اس��ت. چراكه جش��نواره فيلم فجر ب��ه عنوان 
اصلي ترين جش��نواره فيلم جمهوري اس��لامي 
ايران داراي هويتي مشخص است كه چارچوب و 
قوانين اجرايي آن طبق مصوبه هايي از سوي ارشاد 
اسلامي و ديگر مراجع ذي ربط تعيين و تأييد شده 
است و اگر اين جش��نواره با سابقه و معتبر نتواند 
با اس��تناد به قانون و رأي هيئت هاي انتخاب بر 
مواضع خود ايستادگي كند، ديگر چه نيازي است 
به تش��كيل هيئت هاي مختلف فكري براي اخذ 
تصميمات اجرايي آن هم در بازه زماني يك ساله و 

با صرف هزينه هايي هنگفت از بيت المال!
ادعايي كه از سوي مديران اين جشنواره مطرح 
ش��ده اس��ت نه تنها فراري رو به جلو است، بلكه 
سلب مسئوليت از پذيرش چيزي است كه موظف 
به انجام آن هستند. اگر قرار است واكنش اهالي 
رسانه و حاضران در كاخ بر حذف يا پذيرش اثري 
اثر گذار باشد چرا اين فرصت نصيب ديگر آثار جا 
مانده از جش��نواره نمي ش��ود و اگر اهالي رسانه 
تا اين اندازه نظرش��ان براي مديران و شوراهاي 
ناظر جشنواره مهم تلقي مي ش��ود، پس چرا در 
باب حذف آثار ارزشي نظير »امپراطور جهنم«، 
اين حجم بالاي اعتراضات و تحليل هاي بحق از 
سوي رس��انه ها ناديده گرفته مي شود! شاهد امر 
آنكه عماد افروغ به عنوان نماينده هيئت انتخاب، 
اين موضع گيري و حجم انتقادها را از سوي اهالي 
رسانه در اين باب نكوهش مي كند! مگر مي شود 
نظر اهالي رس��انه را درباره فيلمي حائز اهميت و 
براي فيلمي ديگر كه شايس��تگي هايي به غايت 
بالاتر براي حضور در جشنواره فجر انقلاب دارد 
بي اهميت و حتي نكوهيده دانس��ت؟ نكته ديگر 
درباره اين تصميم متناقض از سوي دبير جشنواره 
اين اس��ت كه با نظارت و تصميم گيري مديران 
جشنواره و حذف بس��ياري از رسانه هاي ارزشي 
از حضور در كاخ جشنواره و نيز حضور پر رنگ تر 
موافقان و مدافعان عملكرد س��ازمان سينمايي 
و ارش��اد در دولت حاضر در اين مهماني خودي 
سازمان سينمايي، از پيش مشخص خواهد بود 
كه واكنش حاضران و اهالي رسانه به نمايش فيلم 

كيانوش عياري چه بايد باشد!
حت��ي اگ��ر واكنش ه��ا بر خ��لاف انتظ��ار 
تصميم گيرندگان اين عمل، منفي هم باشد، باز 
هم اين عمل نكوهيده و غير منطقي و غير قابل 
استناد است، چراكه نظر اهالي رسانه را هيچ گاه 
نمي توان با نظر مردم و آحاد جامعه يكي دانست 
چه برس��د با نظر مراجع ديني و شرع كه در اين 
باب صاحبنظرند. شانه خالي كردن مديران و دبير 
جشنواره از گرفتن تصميمي شجاعانه و قانوني 
يك مطلب اس��ت و تناقض رفتاري در مواجهه 
با آثار ارسالي مطلبي ديگر. هيئت انتخاب سي 
و پنجمين جش��نواره فيلم فجر ثابت كرد كه نه 
شجاعت ايس��تادگي كردن بر تصميمي قانوني 
و ش��رعي را دارد و نه تواضع پذيرش اش��تباه و 
عذر خواهي ب��راي تصميمي مبني بر حذف يك 
فيلم انقلابي كه حتي بهانه اعضايش براي رد آن 
نيز با هم منافات دارد. از سويي شنيده ها حاكي از 
آن است كه نرگس آبيار ساختار ضعيف فني فيلم 
امپراطور جهنم را دليل كنار گذاشتش مي داند و 
از سويي ديگر عماد افروغ فيلم را به دليل ايرادات 
محتوايي و مواضع غلطش نسبت به داعش و سهم 

امريكا در شكل گيري آن، مردود خوانده است. 
اين در حالي اس��ت كه نفس عمل غير شرعي و 
غير اخلاقي فيلم كيانوش عياري در منافي بودن 
با ارزش ها و مضامين اس��لامي و نيز ايراني براي 
همگان اظهر من الشمس است و مسئله، حضور يا 
حضور نيافتن فيلم ايشان در بخش مسابقه نيست، 
بلكه اين مهم اس��ت كه مديران دولتي جشنواره 
فيلم فجر در حكومتي ترين جشنواره فيلم انقلاب، 
با اكران حتي يك بار اين فيلم بر پرده س��ينماي 
جشنواره، نداشتن حجاب در يك فيلم سينمايي 
را با در نظر گرفتن هر ترفند و ساختار سينمايي، 
به رسميت مي شناسند و اين چنين برگي ديگر 
از حرمت شكني، قانون ش��كني و ناهنجاري در 
فرهنگ سينماي كشور ورق خواهد خورد تا اين 
بار سهم مديران دولتي جشنواره فجر در آن بيش 
از ديگران باشد كه غالباً داعيه اي بر انقلابي بودن و 

متعهد بودن به نظام و آدابش ندارند. 
اين بازي جديدي است كه قرار است همه چيز آن 
به كام مديران سينمايي اين دولت و همپيمانان 
سينمايي شان باشد و بد نامي آن شايد براي اهالي 
رسانه باقي بماند كه با فريادشان از داد خواهي، 
تا كنون نتوانسته اند مديران جشنواره را ذره اي 
از كرده غلط خود پشيمان كنند و به راه اصيل و 
شريف فجر انقلاب بخوانند، كاري كه از ديرباز 
وظيفه و رسالت هر رسانه شريف و منصفي بوده و 
هست. بايد اميدوار بود اهالي رسانه آگاهانه با اين 
موضع گيري برخورد كرده و آن را احترام و عزت 
گذاشتن از سوي مديران جشنواره تلقي نكرده و 
بدانند »كاناپه« عياري قرار است صندلي داغي 
باشد براي بي گناهاني كه به جاي مجرمان اصلي 

روي آن بنشيند!

بازي جديد با كاناپه

    هادي عسگري
محم�د حس�ين نيرومن�د مديرعامل 
انجمن س�ينماي انقلاب و دفاع مقدس 
كه مس�ئوليت تهيه فيل�م »امپراطور 
جهن�م« را ب�ر عه�ده داش�ته، پس از 
عدم راهيابي اين فيل�م به بخش اصلي 
جشنواره كه منجر به انصراف اين فيلم 
در بخ�ش چش�م انداز س�ينماي ايران 
ش�د، از آنچه تفويض اختيارات رئيس 
س�ازمان س�ينمايي به هيئت انتخاب 
جشنواره فجر توصيف كرده، به شدت 
انتق�اد ك�رده اس�ت. او معتقد اس�ت 
كم لطفي ب�ه هنرمندان ارزش�ي براي 
سازمان سينمايي امر عادي شده است. 
نيرومند بعد از اش��اره ب��ه كاركرد هيئت 
انتخاب در جشنواره هاي سينمايي جهان 
گفته است: »بنده نمي دانم با چه تحليلي 
امسال رئيس س��ازمان س��ينمايي تمام 
اختيارات خود را در انتخاب آثار به هيئت 
انتخاب فيلم فجر تفويض كرد. حتي به رغم 
اينكه در خصوص حذف برخ��ي از آثار از 
جشنواره، هم دبير و هم سازمان سينمايي 
چندان مواف��ق نبودند، اما ب��ه نظر هيئت 
انتخاب تمكين كردند. شايد برخي دوستان 
اين مسير را بپسندند و موافق با اين گونه 
تفويض كامل باش��ند اما حداق��ل درباره 
اعضاي محترم هيئت انتخاب جش��نواره 
سي و پنجم بايد به چند نكته اشاره كرد.« 
نيرومند كه با تركيب اعضاي هيئت انتخاب 
اين دوره از جشنواره مخالف است، اعضاي 
هيئت انتخاب جشنواره س��ي و پنجم را با 
دوره هاي پيشين مقايسه مي كند و توضيح 
مي دهد: »مقايسه هيئت انتخاب اين دوره 
با حداقل سه دوره گذشته نشان مي دهد 
كه اين نوع تفويض با اين تركيب نمي تواند 
كار چندان درستي باشد. در سال گذشته 
كارگردان ه��اي بنام كش��ور عضو هيئت 
انتخاب بودند همچون آقايان شهرام اسدي 
و فريدون جيراني؛ دوره سي وس��وم احمد 
اميني، رسول صدرعاملي، محمدعلي باشه 
آهنگر و بهنام بهزادي و در دوره سي و دوم 
احمد امين��ي، داري��وش فرهنگ، محمد 
حسين لطيفي و مازيار ميري عضو هيئت 
انتخاب بودند. در حالي كه امسال در بين 
اعضاي هيئ��ت انتخاب س��ي و پنجمين 

جشنواره فيلم فجر شامل سيد ضيا هاشمي، 
نرگس آبيار، محمدعلي حسين نژاد، عماد 
افروغ، حس��ين كرمي، جمال اميد و طاها 
حسين مرقاتي، تنها يك كارگردان جوان، 
البته در مقايسه با دوره هاي گذشته عضو 

هيئت انتخاب بود.«
   بازي نصيريان را نبايد ناديده گرفت

مديرعامل انجمن سينماي انقلاب و دفاع 
مقدس در ادامه به انتق��اد از عدم راهيابي 
فيلم »امپراطور جهن��م« به بخش اصلي 
جش��نواره فج��ر مي پ��ردازد و مي گويد: 
»هميشه اينگونه بوده اس��ت كه اعضاي 
هيئت انتخ��اب به هم��ه بخش هايي كه 
جشنواره براي آن بخش ها جايزه در نظر 
گرفته شده، عنايت داشته اند. معمولاً در 
اين بخش ها نظ��ر كارگردان هاي هيئت 
انتخاب صائ��ب بوده اس��ت. در خصوص 
فيل��م »امپراط��ور جهنم« متأس��فانه به 
اين نكته توجه نش��ده است. مگر مي شود 
بازي درخشان اس��تاد نصيريان را ناديده 
گرفت؟ اص��ولاً حضور ايش��ان در بخش 
س��يمرغ بازيگري باعث رونق جش��نواره 
مي ش��د. جلوه هاي ويژه كامپيوتري اين 
فيلم مي تواند باعث رون��ق توليد فيلم بر 
اساس تكنولوژي پرده آبي شود. گسترش 
فيلمسازي با تكنولوژي جلوه هاي بصري 
در دنيا يك بحث جدي اس��ت. بي ترديد 
بايد داوران با اين گونه فيلمس��ازي آشنا 
باشند. حتي كارگرداني آقاي شيخ طادي 
كه سيمرغ بهترين كارگرداني را در سابقه 
خود دارد، قابل اعتناس��ت. در دوره هاي 
گذشته دبيران جشنواره در اين بخش ها 
حساس بودند و داوران را به ديده شدن اين 

بخش ها ترغيب مي كردند.«
   واكنش به گفته هاي عماد افروغ 

روز گذش��ته عماد افروغ يكي از اعضاي 
هيئت انتخ��اب به طور تلويح��ي به اين 
موض��وع اش��اره كرد ك��ه ح��ذف فيلم 
»امپراطور جهنم« به دليل ناديده گرفته 
ش��دن نقش امريكا در به وج��ود آمدن 
گروه »داعش« بوده اس��ت. نيرومند در 
واكنش به اين گفته نماينده سابق مجلس 
درباره فيلم »امپراطور جهنم« ياد آوري 
مي كند: »اتفاقاً آقاي عماد افروغ يك عضو 
تأثير گذار هيئت انتخ��اب نيز به صورت 
غير مس��تقيم به اين نكته اشاره كرده اند. 
ايش��ان گفته اند »نبايد پديده داعش را 
يك پديده سلبي، واكنشي و غيرتمندانه و 
تصادفي جلوه داد و از وجه ايجابي و ارادي 
آن غافل شد و نقش امريكا در پيدايش اين 
جريان ضد بشري را ناديده گرفت.« ظاهراً 
به نظر استاد افروغ فيلم آقاي شيخ طادي 
به دليل آنكه به نقش امريكا در پيدايش 
داعش اشاره نكرده است نمي تواند شايسته 
حضور در بخش مسابقه باشد. اگر هيئت 
انتخاب نسبت به كارگردان شناخت لازم 
را نداشتند، معمولاً دبير شورا يا برخي از 
اعضاي هيئت انتخاب براساس فيلمنامه 
مطالعه شده اظهار نظر مي كنند. عجيب 
اينكه به رغم اينكه فيلمنامه » امپراطور 
جهنم« توس��ط دبير محترم جش��نواره 
و حداقل يكي از اعض��اي هيئت انتخاب 
خوانده ش��ده بود و در فيلمنامه به نقش 
مستقيم امريكا در ش��كل گيري داعش 
اش��اره كرده بود چگونه اي��ن مطلب به 
اعضاي هيئت انتخاب منتقل نشده بود! 

به هر حال امس��ال از سال هايي است كه 
انتخاب هاي هيئت انتخ��اب مي تواند يا 
باعث شگفتي سينماي ايران شود يا باعث 
حرف و حديث هاي زيادي گ��ردد. فعلًا 
حذف فيلم »امپراطور جهنم« آغازگر اين 
اعتراضات شد. با اين حال بايد منتظر بود 

تا جشنواره سي و پنجم آغاز شود.«
  كم لطفي به هنرمندان انقلابی براي 

سازمان سينمايي عادي شده است
نيرومند كه سابقه عضويت در هيئت انتخاب 
جش��نواره فيلم فجر را در كارنامه دارد، با 
بيان اين كه س��ازمان سينمايي در آخرين 
س��ال دولت يازدهم در تفويض اختيارات 
خود به اعضاي هيئت انتخاب جش��نواره 
فجر، اش��تباهي اساس��ي را مرتكب شده 
است، درباره حذف فيلم هاي كارگرداناني 
چون پروي��ز ش��يخ ط��ادي و احمدرضا 
معتمدي مي گويد: »در حالي كه بسياري 
از وضعيت فعلي سينماي ايران ناخرسند 
هس��تند و اين ابراز ناخرس��ندي به گوش 
مديران محترم س��ينمايي رسيده است، 
حذف فيلمس��ازاني همچون شيخ طادي 
و معتمدي سؤال برانگيز است. فيلم هايي 
كه انجمن سينمايي انقلاب و دفاع مقدس 
توليد كرد اتفاقاً در جهت اين انجام گرفت 
كه نقد متدينين به سينماي ايران با اينگونه 
فيلم ها كم ش��ود، اما متأسفانه حذف اين 
فيلم ها نشان داد كه كم لطفي به هنرمندان 
ارزش��ي يك رويه عادي براي مس��ئولان 

سينمايي كشور شده است.«
  آقاي ايوبي كمي محتاط تر موضع 

بگيرد
بعد از انصراف عوامل فيل��م »امپراطور 
جهنم« از حضور در بخش چش��م انداز 
سينماي ايران، حجت الله ايوبي در كانال 
تلگرام خود، با انتشار جملات كوتاهي از 
اعضاي هيئت انتخاب جشنواره فجر دفاع 
كرد. حال نيرومند درباره عملكرد رئيس 
س��ازمان س��ينمايي در دفاع از اعضاي 
هيئت انتخاب جشنواره فجر مي گويد: 
»آقاي ايوبي بايد خيلي به انتخاب فيلم ها 
توسط هيئت انتخاب اعتقاد داشته باشد 
تا اينگونه از هيئ��ت انتخاب دفاع جانانه 
بكند. خوب اس��ت كه آقاي ايوبي كمي 

محتاط تر موضع بگيرد!«

انتقاد مديرعامل انجمن سينماي دفاع مقدس از هيئت انتخاب جشنواره فجر

كم لطفي به هنرمندان انقلابی براي سازمان سينمایي عادي شده است

فيلم س�ينمايي »ايس�تاده در غبار« بهترين 
فيلم سي  و چهارمين جشنواره فيلم فجر از نگاه 
هيئت داوران، وارد شبكه نمايش خانگي شد. 
فيلم سينمايي »ايستاده در غبار« به كارگرداني 
محمدحسين مهدويان و تهيه كنندگي حبيب الله 
والي  نژاد در سازمان هنري رس��انه اي اوج توليد 
شده است و پس از اكران گسترده، وارد نمايش 

خانگي و پخش اينترنتي شد. 
اين فيلم س��ينمايي به زندگ��ي جاويدالاثر احمد 
متوس��ليان مي پ��ردازد و وي را از كودكي تا زمان 
ربوده شدن به تصوير مي كش��د. مهدويان در اين 
فيلم از صداهاي واقعي متوسليان استفاده مي كند 
و در سي وچهارمين جشنواره فيلم فجر در 11 رشته 
نامزد دريافت سيمرغ مي شود كه در نهايت موفق به 
كسب سه سيمرغ از جمله سيمرغ بلورين بهترين 
فيلم جشنواره شد. علاقه مندان براي خريد اينترنتي 
به ص��ورت قانوني و ح��لال اين فيلم س��ينمايي، 
مي  توانن��د به فروش��گاه اينترنتي س��ينماماركت  
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»ایستاده در غبار« در شبكه 
نمایش خانگي توزیع شد

گروه هنري »قاف« 
در يكي از آثار خود 
نابودي اس�رائيل 
تصوي�ر  ب�ه  را 
اس�ت.  كش�يده 
در اي��ن پوس��تر 
ب��ه آتش كش��يده 
ش��دن پرچم رژيم 

صهيونيستي ديده مي شود. 
گ��روه هن��ري »ق��اف« متش��كل از جمعي از 
هنرمندان لبناني و ايراني است كه ادامه دهنده 
مسير شهيد عماد مغنيه هستند؛ اين گروه هنري 
فعاليت هايي در زمينه توليد كارهاي گرافيكي و 

ويدئو كليپ انجام مي دهند.

گروه هنري »قاف« پوستري از 
نابودي اسرائيل را منتشر كرد

 یادداشت رهبر معظم انقلاب
بر كتاب »گلستان یازدهم«

يازده�م«  »گلس�تان  كت�اب  نويس�نده 
از دي�دار خ�ود ب�ا رهب�ر معظ�م انق�لاب و 
يادداش�ت ايش�ان بر اي�ن كتاب خب�ر داد. 
بهن��از ضراب��ي زاده با اش��اره ب��ه دي��دار هفته 
گذش��ته تع��دادي از نويس��ندگان و اهالي قلم 
با رهبر معظم انق��لاب به تس��نيم توضيح داد: 
وقتي حميد حسام داشت راجع به كتاب »وقتي 
مهتاب گم ش��د« صحبت مي كرد، مقام معظم 
رهبري فرمودن��د كه در اين كتاب ش��خصيتي 
به نام »علي چيت سازيان« حضور دارد كه آقاي 
خوش لفظ در ابتدا كه ب��ه جبهه مي آيند، با وي 
رابطه خوبي ندارند اما كم كم اين رابطه دوستانه 
مي ش��ود. اظهار علاقه كردند كه راجع به شهيد 
چيت س��ازيان نيز كتابي را بخوانند. دوس��تان 
حاضر گفتند ك��ه اخيراً كتاب��ي در رابطه با اين 

شهيد نوشته شده است. 
ضرابي زاده با اش��اره به ديدار خود با مقام معظم 
رهبري يادآور شد: من تقريباً جزو نفرات آخري 
بودم كه در اين جلس��ه درباره كارهاي جديدم 
با رهبر معظم انقلاب صحبت كردم، به ايش��ان 
عرض كردم كه كتاب جديد من راجع به شهيد 
چيت س��ازيان اس��ت كه ب��ا عنوان »گلس��تان 
يازدهم« منتشر شده است. رهبر معظم انقلاب 
فرمودند كه حتماً اين كت��اب را مي خوانند. من 
براي آن جلسه دو جلد از »گلستان يازدهم« را 
به همراه برده بودم تا يكي را تقديم به مقام معظم 
رهبري كنم و براي جلد ديگر از ايشان بخواهم 
كه يادداشتي بر كتاب بنويسند. ايشان در همان 

جلسه متن كوتاهي را نوشتند:
»رحم��ت و س��لام خ��دا بر ش��هيد عزي��ز علي 
چيت سازيان و درود بر همسر آن شهيد و سپاس 

از نويسنده متعهد اين كتاب«. 
كتاب »گلستان يازدهم« نوشته بهناز ضرابي زاده 
دربردارنده خاطرات پناهي روا، همسر شهيد علي 
چيت سازيان است كه از س��وي انتشارات سوره 
مهر به چاپ رسيده اس��ت. ضرابي زاده در كتاب 
جديدش ي��ك گام جلوتر گذاش��ته و با پختگي 
بيشتري به س��راغ راوي رفته اس��ت. »گلستان 
يازدهم« در مقايسه با »دختر شينا« از تكنيك و 

سبك بهتري برخوردار است. 


